DOI: 10.18572/1812-3805-2019-4-16-19

## Ограничение права советских граждан на свободу передвижения в ходе паспортизации 1930-х годов

Туманов Дмитрий Юрьевич, доцент кафедры юридических дисциплин филиала Казанского (Приволжского) федерального университета, кандидат юридических наук dmitriy-tumanov@mail.ru

В данной статье рассматриваются проблемы, связанные с установлением широкомасштабного ограничения права граждан Советского государства на свободу передвижения, введенного в ходе паспортизации 30-х годов XX века в СССР. Ограничение права на свободу передвижения коснулось практически всех советских граждан, однако в наибольшей степени это отразилось на положении крестьянства. Жителям сельской местности паспорта не выдавались, это фактически означало, что крестьяне вообще не могли покидать своего места жительства и оказались вновь прикреплены к земле, как во времена крепостничества.

**Ключевые слова:** советские граждане, Советское государство, права и свободы, паспортизация, свобода передвижения.

## Limitation of the Right of Soviet Citizens to the Freedom of Movement in Course of Passportization of 1930s

Tumanov Dmitriy Yu. Associate Professor of the Department of Legal Disciplines of a Branch of the Kazan (Volga Region) Federal University Candidate of Legal Sciences

This article discusses the problems associated with the establishment of large-scale restrictions on the right of citizens of the Soviet state to freedom of movement, introduced during the passportization of the 30s of the twentieth century in the USSR. The restriction of the right to freedom of movement affected almost all Soviet citizens, however, to the greatest extent it affected the situation of the peasantry. Passports were not issued to rural residents, which actually meant that peasants could not leave their place of residence at all and were re-attached to the land, as in the times of serfdom.

Keywords: soviet citizens, Soviet state, rights and freedoms, passportization, freedom of movement.